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Itt a pumpkin spice 
latte időszak

A nappali hőmérsék-
let folyamatosan csök-
ken, korán sötétedik, a 
levelek piros és arany 
színben pompáznak, a 
vastag pulóverek, illetve 
sálak is előkerültek már 
a szekrények mélyéből: ez 
egyet jelent, beköszöntött 
az ősz, és vele együtt a 
pumpkin spice latte idő-
szak. A sütőtök ízesítésű 
kávé az elmúlt években 
vált egyre népszerűbbé, 
rengeteg felszolgáló egy-
ség kínálja a szerecsendi-
ót, szegfűszeget és fahéjat 
tartalmazó italt. A kávé-
imádóknak igazi cseme-
ge ez, íze egyaránt édes, 
selymes és kellemes. Aki 
viszont nem akar dupla 
árat fizetni egy ilyent ita-
lért, az bátran elkészíthe-
ti otthon, csupán néhány 
alapanyagra van szükség. 
A recept alapját a sütő-
tök képezni, ezt előbb fel 
kell vágni, majd sütőben 
megsütni, végül egy tur-
mixgépben összedolgoz-
ni, ehhez kell hozzáadni 
a tejet és a különféle fű-
szereket. A kávé elkészí-
tése után 2-3 kanállal le-
het tenni a narancssárga 
színű, tökös keverékből, 
ízlés szerint.

Aki nem szereti, vagy 
más okból nem fogyaszt-
ja a kávét, azoknak ajánl-
juk a meleg teát és a 
forrócsokit, bekuckózós 
őszi estéken, olvasás, 
esetleg filmnézés közben 
ezek is tökéletes válasz-
tások.

Demény Anett
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Önkormányzati 
határozatok

139/2023.09.28  sz. Határozat 
– Szováta Város helyi költségveté-
sének módosításáról a 2023-as évre;

140/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város helyi költségvetése 
végrehajtási számlájának elfogadá-
sáról 2023.06.30;

141/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város Helyi Tanácsa kép-
viselőinek a „Domokos Kázmér” 
Technológiai Líceum vezetőtaná-
csába és az S. Illyés Lajos Általános 
Iskola vezetőtanácsába történő ki-
nevezések jóváhagyásáról;

142/2023.09.28  sz. Határozat 
– Szovátán kulturális események 
megszervezésének jóváhagyásáról, 
2023. október – december időszak-
ban;

143/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város víz- és csatornaszol-
gáltatási feladatfüzetének jóváha-
gyásáról;

144/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város vízellátási szabályza-
tának jóváhagyásáról;

145/2023.09.28 sz. Határozat 
– Szováta város vízellátási és csator-
naszolgáltatási szerződésének jóvá-
hagyásáról;

146/2023.09.28 sz. Határozat – a 
Közüzemek által végzett beruházási 

munkák jegyzékének jóváhagyásá-
ról;

147/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város területén található 
ingatlan értékelési jelentésének jóvá-
hagyásáról;

148/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város területén található 
ingatlanok telekkönyvbe történő 
bejegyzéséhez szükséges topo-
kataszteri dokumentáció jóváha-
gyásáról;

149/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város magánvagyonát ké-
pező, 57513 telekkönyvi számmal 
bejegyzett ingatlan-területek szét-
választásáról szóló kataszteri doku-
mentáció jóváhagyásáról;

150/2023.09.28 sz. Határozat – 
Konzultatív Közösségi Tanács létre-
hozásáról Szováta Városban;

151/2023.09.28 sz. Határo-
zat – „Szováta, Fő út 187 sz. alatti 
tömbház energetikai felújítása” c. 
beruházás műszaki-gazdasági do-
kumentációjának és műszaki-gaz-
dasági mutatóinak jóváhagyásáról;

152/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta, Fő út 199 sz. alatti tömbház 
energetikai felújítása” c. beruházás 

műszaki-gazdasági dokumentáció-
jának és műszaki-gazdasági muta-
tóinak jóváhagyásáról;

153/2023.09.28 sz. Határozat – a 
Tökfesztivál rendezvénye alkalmá-
ból közterületen lévő, standokkal 
ellátott földterület elfoglalására kiírt 
nyílt nyilvános árverés dokumentá-
ciójának jóváhagyásáról;

154/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város területén, a Rigó utca 
33/A sz. alatt található épületek köz-
vetlen vásárlásának jóváhagyásáról;

155/2023.09.28 sz. Határozat 
– Szováta, Fő út 22 sz. alatti, 53337 
telekkönyvi számmal bejegyzett 
ingatlan, Szováta város magánterü-
letéhez való tartozás igazolásának 
jóváhagyásáról;

156/2023.08.29 sz. Határozat 
– Szováta, Fő út 22 sz. alatti, 53337 
telekkönyvi számmal bejegyzett 
ingatlan értékelési jelentésének jóvá-
hagyásáról;

157/2023.08.29 sz. Határozat  – 
2023/55 sz. tanácshatározat módo-
sításának jóváhagyásáról;

158/2023.08.29 sz. Határozat – 
57140 telekkönyvi számmal bejegy-
zett ingatlan, Szováta város köztulaj-

donából a város magántulajdonába 
történő átadásáról;

159/2023.08.29 sz. Határozat – 
57140 telekkönyvi számmal bejegy-
zett ingatlan értékelési jelentésének 
jóváhagyásáról;

160/2023.08.29 sz. Határozat – 
Szováta Város magánvagyonát ké-
pező, 57235 telekkönyvi számmal 
bejegyzett ingatlan-területek szét-
választásáról szóló kataszteri doku-
mentáció jóváhagyásáról;

161/2023.08.29 sz. Határozat – 
Szováta Város magánvagyonát ké-
pező, 50836 telekkönyvi számmal 
bejegyzett ingatlan-területek szét-
választásáról szóló kataszteri doku-
mentáció jóváhagyásáról;

162/2023.08.29 sz. Határozat – 
Szováta Város magánvagyonát ké-
pező, 50809 telekkönyvi számmal 
bejegyzett ingatlan-területek szét-
választásáról szóló kataszteri doku-
mentáció jóváhagyásáról;

163/2023.09.28 sz. Határozat – 
Szováta Város magánvagyonát ké-
pező, 54994 telekkönyvi számmal 
bejegyzett ingatlan-területek szét-
választásáról szóló kataszteri doku-
mentáció jóváhagyásáról;

Újszülöttek: 
Vajda Jázmin-Zsófia (Vajda Kálmán és Vajda Kamilla);
Barabási Lilla (Barabási Adrián és Barabási Laura);
Gábor Csaba-Moise (Gábor Csaba és Gábor Geta);
Gábor Jankó (Gábor Jankó és Gábor Kara-Katalin);
Czine Marco-Deniram (Czine Márton és Czine-Szabó Irén).

Házasságkötések:
Biró Ernő Csaba (Remete) – Pascu Hajnal (Parajdi út 57. szám);
Molnár Levente (Vápás utca 7. szám) – Siklódi Rózália (Mihai Eminescu Lakóne-

gyed M/14 szám);
Biró András (Hosszú utca 23. szám) – Urbán Izabella (Sómező utca 47. szám);
Pușcaș Vlad Ilie (Ludas) – Haneș Oana Alexandra (Petőfi Sándor Lakónegyed 

A1/10 szám);
Barabás Barna (Mihai Eminescu Lakónegyed C1/2 szám) – Mate Marinela Ionela 

(Mihai Eminescu Lakónegyed N1/5 szám). 

Elhunytak:
Deák Magdaléna (sz. 1945.) – Sebesd utca 6. szám;
Bodoni Irma (sz. 1938.) – Parajdi út 73 szám;
György Emese Erzsébet (sz. 1973.) – Petőfi Sándor Lakónegyed E1/4 szám.
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Adresa Primăriei 
Oraşului Sovata:

Sovata, Str. Principală 
Nr. 155.

             Tel: 0265 570 218   
Fax: 0265 570 524

E-mail: 
secretariat@primaria.szovata.ro

Hotărârile Consiliului Local
Hotărâre nr. 139/28.09.2023 – cu 

privire la aprobarea rectificării Bu-
getului Local al Orașului Sovata, pe 
anul 2023;

Hotărâre nr. 140/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea Contului de exe-
cuţie al Bugetului Local al Orașului 
Sovata la data de 30.06.2023;

Hotărâre nr. 141/28.09.2023 – 
cu privire la aprobarea desemnării 
reprezentanţilor Consiliului Local al 
Orașului Sovata în Consiliul de Ad-
ministraţie al Liceului Tehnologic 
„Domokos Kazmer” și în Consiliul 
de Administraţie al Şcolii Gimnazi-
ale „S. Illyes Lajos” Sovata;

Hotărâre nr. 142/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea organizării unor 
manifestări cultural-artistice și spor-
tive în Orașul Sovata, în perioada 
octombrie-decembrie 2023;

Hotărâre nr. 143/28.09.2023 – 
cu privire la aprobarea Caietului de 
sarcini al serviciului de alimentare cu 
apă și canalizare al Orașului Sovata;

Hotărâre nr. 144/28.09.2023 – cu 
privire la actualizarea Regulamentu-
lui serviciului de alimentare cu apă și 
canalizare în Orașul Sovata;

Hotărâre nr. 145/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea contractului de 
furnizare/prestare a serviciului de 
alimentare cu apă și de canalizare în 
Orașul Sovata;

Hotărâre nr. 146/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea listei lucrărilor 
de investiții executate de către S.C. 

Servicii Tehnice Comunale S.A., din 
fondul de investiții;

Hotărâre nr. 147/28.09.2023 – 
cu privire la aprobarea Raportului 
de evaluare a unui imobil situat în 
Orașul Sovata, jud. Mureș, înscris în 
CF 57162 Sovata;

Hotărâre nr. 148/28.09.2023 – cu 
privire la atestarea apartenenţei la 
domeniul privat al orașului Sovata, 
a unor terenuri situate în Orașul 
Sovata;

Hotărâre nr. 149/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea documentației 
topo-cadastrale de dezlipire a tere-
nului înscris în C.F. 57513-Sovata, 
aparținând domeniului privat al 
Orașului Sovata;

Hotărâre nr. 150/28.09.2023 – 
cu privire la constituirea Consiliului 
Comunitar Consultativ la nivelul 
UAT Oraș Sovata;

Hotărâre nr. 151/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea documentației 
tehnico-economice, faza PT și a indi-
catorilor tehnico-economici pentru 
obiectivul de investiții „RENOVA-
RE ENERGETICA A BLOCULUI 
DE LOCUINTE DIN ORASUL 
SOVATA, STR.PRINCIPALA NR. 
187, JUDETUL MUREŞ”;

Hotărâre nr. 152/28.09.2023 – cu 
privire la  aprobarea documentației 
tehnico-economice, faza PT și a indi-
catorilor tehnico-economici pentru 
obiectivul de investiții „RENOVA-
RE ENERGETICA A BLOCULUI 

DE LOCUINTE DIN ORASUL 
SOVATA, STR.PRINCIPALA NR. 
199, JUDETUL MUREŞ”;

Hotărâre nr. 153/28.09.2023 – 
privind licitaţia publică deschisă cu 
strigare pentru ocuparea meselor/
locurilor pentru comercializarea 
produselor artizanale, agroalimenta-
re, bijuterii, cosmetice naturale, și alte 
produse meșteșugărești, produselor 
alimentare și băuturilor,  cu ocazia 
FESTIVALUL DOVLEACULUI – 
13-15 octombrie 2023;

Hotărâre nr. 154/28.09.2023 
– cu privire la aprobarea cumpă-
rării directe a proprietății imobilia-
re – spațiu industrial, alcătuit din 6 
construcții și 4 șoproane metalice, si-
tuată în Sovata,  Str. Mierlei, nr.33/A, 
județul Mureș;

Hotărâre nr. 155/28.09.2023 - cu 
privire la atestarea apartenenţei la 
domeniul privat al orașului Sovata, a 
terenului situat în Orașul Sovata, str. 
Principală, nr. 22, jud. Mureș, înscris 
în C.F.53337-Sovata;

Hotărâre nr. 156/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea Raportului de 
evaluare a terenului situat în Orașul 
Sovata, str. Principală, nr. 22, jud. 
Mureș, înscris în C.F. 53337-Sovata;

Hotărâre nr. 157/28.09.2023 – 
privind modificarea H.C.L. nr. 55/ 
06.04.2023 cu privire la aprobarea 
Devizului general faza PT aferent 
proiectului de investiții „Amenaja-
re centru cultural și zonă pietonală 

centrală în orașul Sovata”, cod SMIS 
123179;

Hotărâre nr. 158/28.09.2023 
– cu privire la trecerea imobilului 
înscris în C.F.57140-Sovata, din do-
meniul public, în domeniul privat 
al Orașului Sovata;

Hotărâre nr. 159/28.09.2023 – 
cu privire la aprobarea Raportului 
de evaluare a terenului situat în 
Orașul Sovata, jud. Mureș, înscris 
în C.F.57140-Sovata;

Hotărâre nr. 160/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea documentației 
topo-cadastrale de dezlipire a tere-
nului înscris în C.F.57235-Sovata 
, aparținând domeniului privat al 
Orașului Sovata;

Hotărâre nr. 161/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea documentației 
topo-cadastrale de dezlipire a tere-
nului înscris în C.F.50836-Sovata 
, aparținând domeniului privat al 
Orașului Sovata;

Hotărâre nr. 162/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea documentației 
topo-cadastrale de dezlipire a tere-
nului înscris în C.F.50809-Sovata 
, aparținând domeniului privat al 
Orașului Sovata;

Hotărâre nr. 163/28.09.2023 – cu 
privire la aprobarea documentației 
topo-cadastrale de dezlipire a tere-
nului înscris în C.F.54994-Sovata 
, aparținând domeniului privat al 
Orașului Sovata;

Prin prezenta vă comunicăm că în perioada octombrie – decembrie 2023 se va desfășura campania de 
vaccinare antirabică a câinilor și pisicilor. Conform pervederii Ordinului ANSVSA nr 35/2016, vaccinarea 
profilactică antirabică a câinilor, pisicilor, dihorilor domestici, câinilor de stână, animalelor din adăposturi 
speciale este obligaţia proprietarilor și a deţinătorilor de animale, persoane fizice sau juridice, cu respec-
tarea legislaţiei sanitar-veterinare în vigoare. Medicul veterinar de liberă practică împuternicit și autorizat 
conform Ordinului ANSVSA nr. 1/2014 pentru aprobarea Normelor privind identificarea și înregistrarea 
câinilor cu stăpân, cu modificările și completările ulterioare, realizează vaccinarea profilactică a câinilor și 
pisicilor. Toate animalele care se vaccinează antirabic trebuie să fie identificate în prealabil. Contravaloarea 
manoperei de vaccinare a pisicilor este suportată de către proprietarii acestora, iar contravaloarea vaccinului 
este suportată de la bugetul de stat.

Campania de vaccinare antirabică

Pe această cale vă aducem la cunoștință că premergător sezonului rece vă revine obligația de a veri-
fica instalațiile de încălzire și curățarea hornurilor de către personal calificat. 

Telefon informativ: 0771458023 (Kalányos Mihály)

Anunț public
----------------------------------
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Több szovátai utcanév is változott

Mint ismeretes, Szakadátban számos leágazó út azonos nevű volt a fő utca nevével, ez megnehezítette a sürgős-
ségi eseteknél kiszálló egységek dolgát, mivel sokszor nem tudták beazonosítani a lakcímeket.

A Hosszú utcából leágazó kis utcák a következő neveket kap-
ták: Árvácska (Panseluțelor), Holló (Corbului), Arató (Secerei), 
Festékes (Vopsitorilor), Rügy (Mugurilor), Ibolya (Violetelor);

A Kopac utcából leágazó kis utcák is nevet cseréltek: Híd 
(Podului), Ősz (Toamnei), Tél (Iernii);

A Bánya utca leágazása változott Gyertyános utcára 
(Carpenului), illetve a Vadász utca mellékága is Mogyoró utcá-
ra (Alunului) módosult. 

Azoknak a személyek, akik a felsorolt utcákban laknak, nem 
kell személyi igazolványt cserélniük, amikor az iratok érvényes-
ségi ideje lejár, akkor már az új utcanevek kerülnek a régiek 
helyére.

Veszettség elleni oltási kampány
A Maros megyei Állategészségügyi és Élelmiszerbiztonsági Igazgatóság tájékoztatja a lakosságot, hogy a kutyák és macskák ve-

szettség elleni oltási kampánya október és december között zajlik. 
A 2016/35-ös számú törvény értelmében a kutyákat, a macskákat, a házi görények, a terelőkutyák, valamint a speciális menhe-

lyekről származó állatokat a magán és jogi személyek kötelesek beoltatni a hatályos állategészségügyi jogszabályoknak megfele-
lően.

A háziállatokat az engedéllyel rendelkező állatorvosok olthatják be, és csakis akkor, ha az állat már rendelkezik azonosító chippel. 
A kampány ideje alatt a munkadíja a gazdákat, az oltás költségei pedig az állami költségvetést terhelik.

Lakossági felhívás 

Szováta Város Önkormányzata szeretné felhívni a figyelmet 
arra, hogy a hideg idő beállta előtt minden lakosnak köteles-
sége ellenőriztetni a fűtési rendszert, és elvégeztetni a kémény-
tisztítást, mindezt szakképzett személy által. 

Információk a 0771 458 023-as telefonszámon (Kalányos Mi-
hály)

-------------------------------

-------------------------------

Farkas Júlia
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Mezőségi alkotótáborok kiállítása Szovátán
A 2023-as év folyamán több nagyformátumú, érdekes, különleges és egyedi kiállítás helyszíne lehetett a Kusztos 

Endre Képzőművészeti Galéria. Kuti Dénes, Désy Károly, Kusztos Endre, Sükösd Ferenc és Borgó (Dr. György 
István Csaba) egyéni kiállításai után két igen sikeres és fontos csoportos tárlattal örvendeztettek meg a szovátai 
és az általuk meghívott alkotók: Művészek Atyhai Társaságának 2023-as, JEL címet viselő tárlata, ami augusz-
tus-szeptember hónapok folyamán volt látogatható. Abban a formában, amelyben az elmúlt 10 év alatt 8 alka-
lommal megvalósult kiállítások egy szép ívet futottak be, de mint minden, ami emberi, egyben véges is, ebben a 
formában ez volt az utolsó ilyen kiállítás.

A következő tárlat megnyitóját november 3-án, pénteken 17 
órától tartjuk: a Maros-Mezőségi alkotóműhely három alko-
tó- és egy tehetséggondozó tábora résztvevőinek műveiből áll 
össze. 

A művésztelep elnöke, Czirjék Lajos ismertetője szerint a Ma-
ros Mezőségi Művésztelep 2009-ben alakult a Mezőségen öt 
szomszéd településen már működő öt alkotótábor összefogásá-
val (Csittszentiván, Mezőbánd, Mezőbergenye, Mezőmadaras, 
Mezőpanit). A cél a helyi értékek és a környék bemutatása, nép-
szerűsítése a képzőművészet segítségével. Az első tábor 1999-
ben alakult Mezőpanitban, Molnár Dénes grafikusművész kez-
deményezésére. Ma az ő nevét viseli ez a tábor.

2002-ben nyitotta kapuit a Mezőmadarasi Képzőművészeti 
Alkotótábor, Czirjék Lajos szervezésében és a Csittszentiváni 
Faragó- és Kézművestábor gyerekek és fiatalok számára, Szé-
kely Lajos irányításával. A következő évben Ősz P. Zoltán se-
gédletével beindult a Mezőbergenyei Képzőművészeti Tábor.  
Az utóbbi években a Kincsásó Egyesület vette át a szervezést. 
Mezőbándon  Lukácsy Szilamér református lelkipásztor 2008-
tól szervezte a Mezőbándi Egerházi Képíró János Alkotótábort, 
de nyugdíjba vonulása óta a tábor is megszűnt. 

Az évente megszervezett táborok mindegyikében 10-25 hazai 
és határon túli képzőművész dolgozik. Az itt készült alkotásokat 
minden évben bemutatjuk a helyi közönségnek és vándorkiál-
lításokat szervezünk. A mostani kiállítás anyagának nagy része 
az idei táborokban készültek. A táborokat a helyi református 
egyházak és polgármesteri hivatalok mellett pályázati úton tá-
mogatja a Communitas Alapítvány, Bethlen Gábor Alap, Maros 
Megyei Tanács valamint magán vállalkozások és magánszemé-
lyek. A Maros Mezőségi Művésztelep elnöke Czirjék Lajos és 
művészeti vezetője Molnár D. Dénes.

A három táborban: a mezőmadarasi, a mezőbergenyei és a 
mezőpaniti alkotó táborban évente közel ötven alkotó dolgozik 
és a negyedik a csittszentiváni ifjúsági kézműves táborban, ahol 
50-80  gyerek dolgozik Székely Lajos irányításával. Néhány al-
kotó, akik részt vettek az idei táborokban, az Ő műveikből áll 
össze a kiállítás, ám csak annak rendezésekor, a hely függvényé-
ben derül ki pontosan, hogy végül kinek az alkotása kerül fel a 
falra. Tehát a nevek: Nagy Dalma, Molnár Krisztina, Molnár 
D. Dénes, Gergely Erika, Puskai Sarolta, Bandi Kati, Kozma 
Rozália, Baricz Rozália, Herman Levente, Kentelki Gábor Ma-
rosvásárhelyről, Benk András Bánffyhunyadról, Kovács Emil 
Lajos, Szatmárnémetiről, Nagy Anna Mária Aranyosgyéresről, 
Forró Ági, Felházi Lenke, Farkas Melinda Kolozsvárról, Orth 
István Szebenből, Balázs Mihály Mezőmadarasról, Sövér Zsolt 
Budapestről, Sipos Lóránt Bajáról, Ritók Lajos, Gonda Zoltán 
Debrecenből, Simon Miklós, Balló Andrea Szegedről, Kádár 
Dombi Péter Székelykeresztúrról, Bara Barnabás, Vitos Hajnal, 
Zsigmond Márton Csíkszeredából, Vári Váncza Edit, Adorján 
Ilona Zilahról, és még sokan mások.

Szeretettel várunk minden kedves érdeklődőt a kiállítás meg-
nyitó ünnepségére vagy egy csendes látogatásra november hó-
nap folyamán, hétköznaponként 10-16 óra között.

Kiss János

ÖN-kormányzati
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Az iskolapszichológus válaszol

Régi igény és többéves célratörő próbálkozás után, szeptembertől iskolapszichológusa van az S. Illyés Lajos 
Általános Iskolának, Forrai Blanka-Beáta személyében, aki máris lelkesen belevetette magát a gyerekekkel való 
munkába, és sugárzó, kedves személyisége bizalmat keltő, hogy kisebb-nagyobb gondjainkkal bátran fordul-
junk hozzá, leküzdve a társadalmi előítéleteket, sztereotípiákat. Ő is erre biztat.

– Kérlek, mondjál néhány gondolatot, amit fontosnak tar-
tasz magadról, az eddigi munkádról.

– 10 éve dolgozom iskolai tanácsadóként, azelőtt fogyatékkal 
élő személyekkel  foglalkoztam egy marosvásárhelyi egyesület-
nél. Iskolapszichológusként a Maros Megyei Neveléslélektani 
Központ (CJRAE Mureş) a munkáltatónk, de már nagyon 
régóta szerettem volna egy intézményhez tartozni, ahol folyto-
nosan tudok dolgozni. Nagyon szeretem a munkámat, sosem 
érzem azt, hogy most már elég lenne, mindig új és új helyzetek-
kel, esetekkel találkozom. Szeretem azt, hogy van egyfajta sza-
badságom. Az eddigi évek során óvodásoktól egészen középis-
kolásokig foglalkoztam gyerekekkel, fiatalokkal. Nagyon hálás 
vagyok, hogy itt lehetek ebben az iskolában, hogy végre van egy 
hely, ahova tartozom. Kimondottan örülök annak, hogy csak 
ez az egy intézmény tartozik hozzám, és hogy egy berendezett, 
felszerelt kabinet áll a rendelkezésemre.

– Amikor ide jöttél mivel kezdted a munkádat?
– Először az iskola vezetőségével és az adminisztratív dolgo-

zókkal ismerkedtem meg, utána pedig a kollégákkal, akiket arra 
biztattam, hogy bármikor keressenek bizalommal. Ezt követő-
en az osztályfőnököknek, tanítóknak adtam egy beleegyezési 
nyilatkozatot, amit ők a szülői értekezleten feldolgoztak, hogy a 
szülők tudomást vegyenek arról, hogy a gyerekük járhat egyéni 
tanácsadásra vagy, hogy részt vehet csoportfoglalkozáson. 

– Milyen visszajelzést tapasztaltál ez alatt a rövid idő alatt?
– A csoportfoglalkozásra minden osztályban igény van. Aki 

tudatában van annak, hogy a gyereke valamilyen problémával 
küzd, azok a szülők igényelték, felvállalták és jóváhagyták, hogy 
elkezdjük az egyéni tanácsadást. A beleegyezési nyilatkozat cik-
lusra szól, de nem jelenti azt, hogy időközben nem merülhet fel 
az igény, és ezen nem lehetne változtatni.

–  Milyen szempontok, irányelvek érvényesülnek a munkád-
ban, az egyes korosztályokban?

– A munkámban a legfontosabb a titoktartás, a bizalom, a fel-
tétel nélküli elfogadás, a tisztelet, az empátia és az együttmű-

ködés. Nemcsak a gyerekek, hanem  a szülők és a kollégák is 
megkereshetnek különböző problémákkal. Az egyéni tanács-
adás mindig az esettől függ, nincsen konkrét forgatókönyv. 
Ami standardnak számít az elején, az a szülővel való találkozás, 
megtörténik az anamnézis, hasznos információk begyűjtése a 
gyerekről, azt követi az egyéni tanácsadás különböző módsze-
rek alkalmazásával. Csoportfoglalkozás esetén témától függ a 
tevékenység menete. Most az elején személyiséggel kapcsolatos 
témákat beszélünk át – önértékelés, milyennek látom magam, 
tulajdonságaim, alkati adottságaim, a 8. osztályosoknál pedig 
előnyt élvez a pályaválasztás, a jövőkép, énkép, önbecsülés, hol 
tartok, hová szeretnék eljutni témák, stb.

– Hogyan fogadtak a gyerekek?
– Alsó és felső tagozatos osztályban is voltam már, és meglepő, 

hogy mennyire nyitottak voltak, együttműködőek, érdekelte 
őket, hogy mi fog történni. Nagyon aranyosan egyesek meg-
kérdezték, hogy olyan lélekbúvár vagy-e, vagy éppen te leszel a 
játék tanító néni?

Tapasztalom, hogy amikor bemegyek egy osztályba, nagyon 
sok mondanivalójuk van, a kicsiknek is, nagyoknak is, nagy 
igényük van a beszélgetésre.

Fontos volt tisztázni velük azt is, hogy nem az értelmi fogyaté-
kossággal, súlyos problémával, a köznyelvben gyakran sértő jel-
zővel ellátott személyek fordulhatnak pszichológushoz, hanem 
bárki, akinek érzelmi, beilleszkedési, viselkedésbeli, tanulási, 
motivációs stb. gondjai vannak. Bevallom őszintén, hogy ami-
óta a rendszerben vagyok, nem tapasztaltam, hogy a gyereket 
kigúnyolnák azért, mert kiveszem óráról és egyéni foglalkozás-
ban részesül. 

Ami a felnőtteket illeti, azok a szülők, akiknek a gyerekei már 
jártak eddig is egyéni foglalkozásra, sokkal nyitottabbak. Akkor 
van gond, ha a szülő nem tudja elfogadni, ha a pedagógus jelzi 
azt, hogy valami probléma merült fel a gyerekkel kapcsolato-
san. Sajnos, a mi társadalmunk nem elég érett ahhoz, hogy a 
gyerekem vagy én felnőttként elmenjek, és szakember segítsé-
gét kérjem, valamiért nehéz ebből tovább lépni. Pedig vannak 
olyan esetek, amikor már kimondottan javasolt. Ezúton is arra 
biztatom a szülőket, hogy éljenek a lehetőséggel, és keressenek 
bizalommal. A szülőknek meg kell tapasztalniuk, hogy ez egy 
jó dolog, hogy a gyermekük javára van. Mindig kihangsúlyoz-
zuk, hogy nincsen varázspálcánk, egy találkozás alkalmával 
nem fog a probléma megoldódni, de szépen lassan mindennek 
lesz gyümölcse, hogyha elkezdjük a munkát. Az egyéni tanács-
adás időtartama a problémától, helyzettől, esettől függ, és attól, 
hogy mennyire alakul ki a gyerekben a bizalom, a nyitottság, a 
kötődés.

– Milyen gondokkal fordulhatnak hozzád, melyek azok a 

Iskolacsengő
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jelek, amikor mindenképp szükséges, hogy pszichológushoz 
forduljon a szülő?

– Ha érzelmi problémát észlel a szülő (pl. szorongás, félelem, 
stressz, önbizalomhiány, stb.). Amikor egy gyerek, serdülő nem 
keresi a társaságot, nem él a hobbyjának, gyengült a tanulmá-
nyi eredménye, érdektelen, céltalan, folyamatosan bezárkózik, 
ajánlott szakemberhez fordulni.

Konfliktusok az  osztályban osztálytársak között, otthon test-
vérek között, testvérféltékenység, beilleszkedés bölcsődébe, 
óvodába, váltás egyik iskolai ciklusból a másikba, válás, halál-
eset, drog, alkohol probléma – ezekkel és ezekhez hasonló jel-
legű gondokkal, problémákkal kereshetnek meg. Gyerek kigú-
nyolása, túlzott telefon-internet használat, határok, szabályok 
betartásának gondjai, agresszív megnyilvánulások, nem nyílik 
meg, nem beszél, nincsen egy barátja sem a gyereknek – ezek 
mind figyelmeztető jelek lehetnek a szülő számára, hogy szak-
emberhez forduljon segítségért.

– Mire figyelhet a szülő a családban, hogy megelőzze a későb-
bi problémákat?

– Legfontosabb a kommunikáció, a gyerek érezze magát biz-
tonságban otthon, tudja azt, hogy a szüleiben megbízhat, és 
bármikor bármit elmondhat őszintén. A kortársak által külön- Kiss Enikő

Iskolacsengő
böző helyzetekbe kerülhet a gyerek, a fiatal, de úgy gondolom, 
hogyha van mögötte egy megalapozott, nyugodt, békés, őszinte 
légkörű család, akkor könnyebben áthídalnak a nehézségeken.

Szülőként minél több minőségi időt szánjunk a gyerekre, le-
gyen 1 éves vagy 14 éves, nagy igény van rá még akkor is, ha 
néha azt kapjuk meg egy serdülőtől, hogy „elegem van belő-
led”, „hagyj békén”… Fontos, hogy oda figyeljünk rájuk, mit 
gondolnak, mit éreznek, folyamatosan érdeklődjünk felőlük. 
Fontos minél többet beszélgetni velük, érezzék azt, hogy fonto-
sak, hogy figyelnek rájuk. A gyermekek az együtt töltött időre, a 
közös játékra fognak emlékezni.

Kisgyerekkorban, amennyiben lehet, legalább 2 éves korig 
maradjon a gyerek a családi környezetben, hiszen az az alapja 
az életnek.

– Mit mondanál végszóként?
– Bátorítom a szülőket, kollégákat, gyerekeket, hogy keresse-

nek engem, bízzanak abban, hogy hasznos és előnyükre van az 
egyéni tanácsadás, éljenek ezzel a lehetőséggel, és ne megbé-
lyegzésként éljék meg. Az óvó nénin, tanító nénin, osztályfőnö-
kön keresztül, a nagyobbak már maguktól is kereshetnek. Várok 
mindenkit szeretettel!

Ezüstgyopár és más RMPSZ-díjak
-----------------------------

A Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége októberben Ezüstgyopár, Kós Károly-, Bolyai Farkas- és Mákvirág 
díjakkal jutalmazta a kimagasló eredményeket elért diákokat, illetve az oktató-nevelő munka mellett felelősség-
teljes közéleti tevékenységet is végző pedagógusokat. A színvonalas rendezvénynek a Teleki Oktatási és Módszer-
tani Központ biztosított helyet Szovátán, amely az RMPSZ egyik központja is egyben.

Az Ezüstgyopár életműdíjban  kétévente részesülnek azok a pe-
dagógusok, akik több évtizedes oktató-nevelő munkájukkal lelki-
ismeretesen szolgálták a romániai magyar közoktatást, életpályájuk 
példaértékű, valamint munkásságuk maradandóan értékmutató. 
Idén 27 oktató vette át a díszoklevélből és emlékéremből álló díjat: 
Beszterce-Naszód megyéből Dr. Berkesy László Ernő, Bihar megyé-
ből Betuker Enikő Mária és Kriszte Katalin, Brassó megyéből Fülöp 
Károly, Fehér megyéből Dr. László Enikő, Hargita megyéből Farkas 
Ágnes, Kovács Ágnes és Zsigmond Viola, Hunyad megyéből Dr. 
Máté Márta, Kovászna megyéből Farkas Csaba, Kisgyörgy Tünde, 
Lakatos Irén, Molnár János és Tănase Dorina, Maros megyéből Pa-
taki László és Szász Irén, Máramaros megyéből Tepfenhardt Ágota, 
Kolozs megyéből Batiz Elly Erzsébet, Dr. Székely Árpád, és Tamás 
Éva Mária, Szatmár megyéből Kallós Zoltán és Pataki Enikő, Sze-
ben megyéből Benedek Edith, Szilágy megyéből Dr. Kovács Irénke, 
Temes megyéből Halász Ferenc, az RMPSZ Országos Elnöksége ré-
széről pedig Györfi Erzsébet, és †Kiss Irén (post mortem).

A Kós Károly-, valamint Bolyai Farkas-díjakban évente része-
sülnek azok a tehetséges és példás magatartású diákok, akik hazai 
és nemzetközi magyar nyelv és irodalom, illetve matematika tan-
tárgyversenyeken, kulturális és sportrendezvényeken eredménye-
ket értek el. A Kós Károly-díjra idén először pályázhattak a diákok 
az RMPSZ honlapján. Az emlékéremből, oklevélből és pénzjuta-
lomból álló díjakról az RMPSZ Tehetséggondozó Tanácsa dönt egy 

kidolgozott pontozási rendszer alapján. 
2023-ban a következő diákok vették át a Kós Károly-díjat: IX. osz-

tály -  Rus Lilla, Kölcsey Ferenc Főgimnázium, Szatmárnémeti, X. 
osztály -  Péter Nóra, Református Kollégium, Kézdivásárhely, XI. 
osztály -  Péntek Balázs, Kolozsvári Református Kollégium, Kolozs-
vár, XII. osztály -  Balázs Hanna-Imola - Apáczai Csere János Elmé-
leti Líceum, Kolozsvár. 

2023-ban a következő diákok vették át a Bolyai Farkas-díjat: IX. 
osztály -  Bodor Mátyás, Márton Áron Főgimnázium, Csíkszereda, 
X. osztály - Bartha-Zágoni Csongor, Bolyai Farkas Elméleti Líce-
um, Marosvásárhely, XI. osztály - Orbán Pál, Nagy Mózes Elméleti 
Líceum, Kézdivásárhely, XII. osztály -  Nagy Zsuzsa, Bolyai Farkas 
Elméleti Líceum, Marosvásárhely.

A Mákvirág díjat a megyék legjobb IX., X., XI. és XII. osztályos 
tanulói kaphatják. A díj pályázatalapú, és azon középiskolás diákok 
jelentkezhettek, akik kiemelkedő tanulmányi eredményeket értek 
el előző tanévben. A tanulók a díjra megyénként pályázhatnak és 
elérhetik a bronz, az ezüst, az arany és a gyémánt fokozatokat asze-
rint, hogy a pályázó diák egyszeri, kétszeri, háromszori vagy akár 
négyszeri kitüntetett. Idén 49 tanuló kapta meg a Mákvirág-díj va-
lamely fokozatát.

A rendezvényen közreműködött és a hangulat megteremtésében 
segédkezett a szovátai Intermezzo Kamarakórus Fülöp Judit kar-
nagy vezetésével.
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Mélységek és magasságok

Az élet sodrásában a megélés, átélés meglehetősen nehéz feladatnak bizonyul sokunk számára, mégis esszen-
ciális tényezője kell, hogy legyen a hétköznapjainknak. Ezen kérdéskörben, meg hát még sok másikban beszél-
gettünk Bokor Barna színművésszel, aki megosztotta, hogy számára is mekkora jelentősége van ennek úgy a 
szakmájában, mint a magánéletében. Az elmúlt évben leforgatott Tündérkert című sorozat fontos karakterét 
alakító művész beszélt az ekkor megélt tapasztalatairól és a színészi szakma rejtelmeiről, de beszélgetésünk 
során betekintést engedett saját lelkivilágába is, gondolkodásmódjának egy szeletét, ez által megmutatva a 
kedves olvasóknak. Mivel ezen rovat célja az inspiratív szovátai kötődésű emberek bemutatása, így nem is kép-
zelhetnénk el nála tökéletesebb interjúalanyt.

– Tudnál mesélni a kezdetekről?
– Akkor kezdjük egy kis „oral history”-val, különböző korszakok 

emlékfoszlányaival. Arra nem emlékszem, hogy konkrétan bármi is 
szerettem volna lenni. Amikor beszélni kezdtem, első szavaim egyike a 
„deckamátol” volt. Lásd markológép, kotrógép, vagy, ahogy akkor hív-
tuk exkavátor. Nem csoda, apám akkoriban ilyen munkagépeken dol-
gozott. Aztán olyan is rémlik, amikor otthon papnak öltözünk, és misét 
celebrálunk, játékosan mégis teljes átéléssel. De átéltem azt is a kisszo-
bában, amint a hosszabbítás utolsó percén belövöm a mindent eldöntő 
gólt, minek következtében egy egész stadion örömtáncot lejt, végül a 
csapat sportok közül a kézilabdához vezetett az út, a szovátai 1-es számú 
Általános Iskolától a székelyudvarhelyi sport líceumig.

Emlékszem olyanra is, hogy dupla kazettás magnóra rögzítettem be-
szélgetéseket a szomszédokkal, családtagokkal. Ez is beteljesült, mert a 
fürdőtelepi posta épületével szemben az egykori varroda épületében el-
indult a szovátai kereskedelmi rádió, ahol dolgozni kezdtem 1998-ban. 
Rádiósként Marosvásárhelyen értem révbe szakmailag, amikor igazi 
kereskedelmi rádiós reggeli műsort vezethettem, ahogy azt megálmod-
tam.

–Hogyan választottad ezt a pályát?
– Prózai verzió: Jött a katonai behívó. Kicsit bővebben, de ez is telje-

sen hétköznapi válasz: azt hiszem az átélés képességéhez kapcsolódik, 
ami mindenkiben benne van. Minden, amit átélsz, az közel jön hozzád. 
Vagy csak azt élheted át, amihez közöd van? Mindenesetre az átélés és 
az azonosulás érdekelt.

Hogy színész leszek, azt nem gyerekkoromban döntöttem el. Talán 
nem is döntés következménye, inkább meghajlás a „másként nem le-
het” előtt. Bőven a diplomázás után kezdtem el egyre erősebben érezni, 

hogy ahová csöppentem, abban kezdem otthon érezni magam. Nyilván 
a színházi létnek is sokféle formája van, én továbbra is próbálok abban 
maradni, amiben jól érzem magam, egyre teljesebben megélni, amit szí-
nészetnek nevezünk.

Persze halvány alkalmassági jelek már gyerekkoromban mutatkoztak. 
Akkoriban Szovátán még volt mozi. A film által generált átlényegülés 
volt talán az első impulzus. Úgy éreztem, bennem is van erre affinitás. 
Évekkel később sokkoló volt a színházi életforma szabályrendszerével 
találkozni színművészetis hallgatóként.

Aztán hosszú átformálási időszak jött, melyből időnként kikívánkoz-
tam, aztán elfogadtam: ez a pályám. Amint ez a röpke 20 éves folyamat 
lezárult, nem kerestem máshol a helyem, ott találtam magam, ahová 
gyermekként álmodtam. És hogy a szám misztikát forszírozzam, 40 év 
után leforgott a Tündérkert.

– Hogyan indult el és alakult számodra a Tündérkertes utazás?
– Jó pár évvel ezelőtt néhány kollégámmal együtt elhívtak a Tündér-

kert szereplőválogatására. Már ez is meglepő volt. Aztán még megle-
pőbb, hogy nem a Tündérkertre hívtak vissza, hanem az El a kezekkel a 
Papámtól!- ra és az Elkxrtuk-ra.

Hogy ezek után a Tündérkertre is visszahívtak, az már súrolta az álta-
lam elhihető határokat.

Sokat tanultam az előző két munkából a filmezésről. Abszolút mélyvíz 
volt, de egy színész akkor tud jó lenni, ha bíznak benne. Szóval a Tün-
dérkertben már nem éreztem teljesen kezdőnek magam, és a sorozat 
forgatásán is rengeteget tanultam.

Izgatottan várom a premiert a Dunán, október 13-án. Vissza a szám-
misztikához: számomra szerencsés a péntek 13., arról nem is beszélve, 
hogy a sajtóvetítés október 4-én, a szülinapomon volt, amit persze nem 
láttam, mert színházi próbám volt.

– Hogyan formálsz meg egy szerepet, mennyire viszed bele magad?
– Sejtés, megélés, azonosulás. Van az ösztönös része, és a jól körül ír-

ható tudományos színészi munka, a kutatás, a pszichológiai vetületek 
vizsgálata, az adott személy lelki harcainak megértése, belső és külső 
konfliktusainak vizsgálata elhelyezve történelmi kontextusban. Mó-
ricz Erdély Trilógiája sokat segített Bethlen kapcsán, de a forgatókönyv 
annyira éles, hogy nem lehet mellé menni. Szerintem a színész szemé-
lyisége és személyes tapasztalatai elkeverednek a karakterrel, tehát a jó 
szereposztás fél siker.

– Tapasztaltál már megbélyegzést a munkád miatt a magánéletben, 
vagy a magánélet miatt a színházas, filmes közegben?

– Magyarország sajnos drasztikusan átpolitizált és végletekig polarizált 
ország, nem tud leválni a politikáról a film sem, pláne a műfaj teremtő 

Forrás: Megafilm
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első politikai thriller, ami Elkxrtuk címet kapott a keresztségben, ami 
számomra szakmai siker, mások számára politikai propagandista kur-
zus.

Szomorúan tapasztaltam, hogy egyik oldalon hősként ünnepelnek, 
míg másikon megfeszítenek, a kettősségeken túl, csak egy szereplője 
voltam egy filmnek.

Most valahogy jól esik a múlt idő. Persze jelenleg is zajlik egy per a film 
kapcsán, és ráadásul pont a szerepem kapcsán. Van, aki direkt szereti ezt 
a fajta hírverést. Én kellemetlennek érzem.

– Hogyan élted meg a külföldi munkát?
– Azt hiszem - kisebbségi létünkből fakadóan - nem könnyű helyzet, 

és kollektíven sem fogalmaztuk meg, nincs erre előírás, pedig sokunkat 
érint. Persze mondhatnám kapásból: „Odamegyünk lakni, ahol tejet 
kapni.” Meg azt is, nekem itt van dolgom, itt vannak kötelezettségeim.

Nyilván beugrik Tamási Áron híres idézete: „Azért vagyunk a világon, 
hogy valahol otthon legyünk benne”. Meg az is, hogy azért az ember szí-
ve mélyén csak ott tud otthon lenni, ahová született. Ha megkérdik tő-
lem, hogy hol van az otthonom, első körben Szováta a válaszom. Talán 
ott érzem azt igazán, hogy a táj felismer engem, ez a vidék az, amivel leg-
inkább tudok kapcsolódni. Viszont eggyel árnyaltabb ez ma már, mivel 
az életem különböző szakaszai más és más helyekhez kötődnek, ezért 
állandó otthonkeresésben vagyok. Egy kicsit mindenhol otthon érzem 
magam, és kicsit sehol sem. Külföldön dolgozom, de mégsem, most újra 
itthon vagyok, és mégsem igazán. Van úgy, hogy akkor érzem magam 
leginkább otthon, amikor úton vagyok.

Azt hiszem, újra kellene értelmeznem az otthon jelentését, kialakítani 
egy saját otthon fogalmat, mivel az otthon érzés nemcsak egy hely által 
értendő, hanem mondjuk egy másik ember által. A legfontosabb ténye-
zőnek itt azt érzem, hogy legyenek meg a képességeid belépni a térbe és 
időbe, és abban otthon lenni, jelen lenni, megérkezni a saját körülmé-
nyeidbe. Ilyenformán a valódi otthon a teljes jelenlét.

– Hogyan tudod összeegyeztetni a civil életed a munkáddal?
– Alapvetően összeegyeztethetetlen. Aki ezt megérti, valahogy meg-

oldja. Mikor az ember erre a pályára adja a fejét, az olyan következmé-
nyekkel járhat, hogy bizonyos értelemben elvágja magát a külvilágtól 
annak érdekében, hogy egy másik síkon intenzívebben lehessen benne. 
Azáltal, hogy elfogadtad e világnak a törvényszerűségeit, részese leszel 
annak, ami azzal járhat, hogy olyan kapcsolódási pontok, amik az em-
berek többségénél azonosak, számodra korlátozva lesznek.

Röviden: hétvégékre, ünnepekre, délutánokra nem tervezhetsz.
– Hogyan tudsz kapcsolódni saját magaddal ebben a zavaros kör-

forgásban?
– Ez is paradoxon: A természetes állapottal való kapcsolódás egyre 

nehezebben hozzáférhető, holott ki sem lehet mozdulni belőle, mégis 
hajlamosak vagyunk bedőlni az elhomályosító tényezőknek.

Globális problémának érzem a jelenséget, mely visszahat az egyénre. 
Egyre több ember vágyódik el önmagától, veszíti el a kapcsolódást a va-
lósággal. Az ember figyelmének megszerzése érdekében kemény harc 
folyik, ezért nagyon fontos a kapcsolódás képessége, a valódi kapcsolat 
felvétele. Számomra is kihívást jelent résen lenni, éber maradni, ugyan-
akkor munkánk, avagy életformánk is arra késztet, hogy folyamatos ön-
ismeretben legyünk, lássunk, következtessünk.

– Színház vagy film?
– Film az új szerelem, de nem ilyen egyszerű ez. Azt hiszem a legtöb-

bünk számára a színház az alapértelmezett beállítás. Szívesen megyünk 
be a menübe, és állítjuk át filmre, de kevés színészt ismerek ebben a tér-
ségben, aki csak forgat.

Mi, akik színházi neveltetésben részesültünk, és mondjuk nem Ame-
rikába születtünk, mi azért a színházban leltünk menedékre. Azt az uta-
zási élményt, amit egy jó próbafolyamat tud, a film nem tudja biztosíta-
ni. A színházi lét, a filmeshez képest felfokozottabb létezés. A színész és 
néző közti kommunikáció közvetlen. Forgatáskor megérkezel, smink, 
beállsz a jelbe, ismered a helyzetet jó esetben, kamera forog, jön a tessék, 
de ez nem hasonlítható azzal, hogy mondjuk, felmegy a függöny.   

Villámkérdések

– Van olyan etikai mérce, ami egy szerep elvállalásában fontos szá-
modra?

- Ha valaki, akkor Shakespeare sorozatgyilkos. Műveiben olyan magas 
a halandóság, hogy még azok között sincs egyetértés a halottak pontos 
számát illetően, akik vették a fáradságot, és összeszámolták, hányan is 
haltak meg a színen az általa írt darabokban. Mondhatjuk, hogy nem 
etikus? Ami nem a művészetet szolgája, hanem mondjuk ideológi-
ai program, az lehet mérce, hogy nem is etikus talán? Ez a kérdés is 
relativizálható sajnos, akár az erkölcsi normák. Szerencsés esetben kiala-
kul egy személyes értékrend, meggyőződés, és ami ezzel szembemegy, 
vagy ami megsérti az emberi jogokat, az az etikátlan mércén túl van. 
Tény az, ha még feldolgozatlan, eleven politikától áthatott produkcióban 
veszel részt, könnyen lehet, hogy előbb-utóbb felfalnak a disznók. Olyan 
szerepekre érdemes igent mondani, amelyek összhangban vannak a 
belső etikai értékeiddel.

– Mennyire adsz másoknak a véleményére?
– Ezt még mindig tanulom, de egyre kevésbé visel meg. Azt gondo-

lom, hogy túl rövid az élet ahhoz, hogy azon rágódjunk, mások hogyan 
gondolkodnak rólunk. Egy szempillantás alatt vége lehet, így sokkal 
több értelmét látom olyan dolgokkal foglalkozni, amik nem destruktí-
vak. Persze rombolás nélkül alkotás sincs.

– Mit tesz egy jó színészt jó színésszé?
– Ez nehezen megfogható és rendkívül szubjektív, de nem az ismert-

ség teszi azzá. Minden színész jó színész, ha jól van használva. Egy iga-
zán jó színész olyan helyzeteket teremt, ahol nem lehet rossz.

A kiszolgáltatott színész nehéz helyzetben van. Természetesen van-
nak olyan színészek, akikre nagyobb tömeg szavaz, ez leginkább kémia 
függvénye színész és a publikum között, az ügyességen túl. Volt szeren-
csém találkozni sok jó színésszel, akik nem rendelkeznek széles követő 
táborral.

– Kedvenc szerep
– Mindig a legaktuálisabb. Pillanatnyilag Bethlen Gábor a Tündér-

kertből, mivel ez egy rendkívül fontos állomás az életemben, ráadásul 
film szerep, és nagyon közel érzem a karaktert. Persze még nem láttam. 
Általában meg szoktam szeretni a színházi szerepeimet is. Néha már a 
próbafolyamat alatt kialakul ez a kötődés, de volt olyan is, hogy az elő-
adások közben találtam meg igazán.

– Emberi erény
– Újabb paradoxon, mert az erények általában az erénytelenségek 

tükrében mutatkoznak meg. Talán az elköteleződésre való képességet, 
felelősségvállalást, a pontos és tiszta kommunikációra való igényt, a 
korrupciótól mentes létezésre való törekvést tudnám említeni. Viszont 
ezek mind csak kivetülései annak, ha az ember igaz önmagához, hű a 
valósághoz és kapcsolatot tart fenn azzal a valamivel, amiből származik.

Kiss Boglárka
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Ízek, színek és hangulatok a VIII. Tökfesztiválon

Kellemes őszi időjárás és pazar látvány 
fogadta mindazokat, akik október 13-a és 
15-e között kilátogattak a Szovátai Tök-
fesztiválra, a fürdőváros legnagyobb éves 
megmozdulására. A Rózsák útja három 
nap erejéig ismét megtelt élettel és vidám-
sággal, minden korosztályt érintő régi és 
új programok, nagy tömeget vonzó esti 
koncertek, temérdek finomság, valamint 
számos újdonság várta az érdeklődőket. 
Idén immár nyolcadik alkalommal került 
megszervezésre az ízekben, színekben és 
hangulatokban gazdag rendezvény „Tök-
fesztivál – együtt tökéletes” mottóval.

A tökfesztivál története egy évtizedes múltra tekint vissza, a 
fürdőtelepen működő vendéglátó egységek működtetői jöt-
tek az ötlettel, hogy kellene szervezni valamit a nyári turista 
szezon végén, egy fesztivált, ami megmutatja az ide látoga-
tónak, hogy Szováta ősszel is csodaszép. Mivel a tök az ősz 
egyik jellegzetes termése, így eköré a tematika köré építették 
fel a rendezvényt. A helyi önkormányzat eleinte társszerve-
zőként csatlakozott, később átvette a főszervező szerepet, és 
mind a mai napig a polgármesteri hivatal a lebonyolítója, az 
eseményben partner a Visit Maros, a Szovátafürdő Turiszti-
kai Egyesület, valamint a Visit Szováta.  

A tökfesztivál lassan, de biztosan a város legnagyobb meg-
mozdulásává nőtte ki magát az évek során. Ezt a szerepet 
sokáig a Medve-tó születésnapja köré szervezett esemény 
töltötte be, de mivel az május végén volt megtartva, egy elég 
zsúfolt periódusban, az iskolai tanév végén és a nyári turista 
szezon elején, a szervezők úgy látták, hogy akkora meghívni 
a testvértelepülési küldöttségeket nem a legjobb megoldás, 
így áttették azokat a tökfesztivál idejére. A rendezvények 
átalakulásában nagy szerepe volt a Covid járványnak is, 
ugyanis volt egy másfél-két év, amikor nem lehetett semmit 
szervezni. A tökfesztivált ekkor is le lehetett bonyolítani, 
igaz, hogy elmaradtak a nagy tömeget vonzó programpon-
tok, koncertek, de a fürdőtelepet akkor is feldíszítették, meg 
lehetett tekinteni a kreatív tökös-kreálmányokat. Nem be-
szélve arról, hogy május vége egy eléggé esős periódus, ezzel 
szemben október közepén szinte mindig jó idő van. „Ami 
jó ebben a rendezvényben az az, hogy a kicsiktől a nagyokig 
mindenki részt vesz benne, van, aki a díszítésben, van, aki 
a felvonulásban, van, aki fellépőként. Mindenki kötődik a 
rendezvényhez valamilyen módon, és mindenki hozzá tesz 
valamit.” – mondja Fülöp László Zsolt polgármester. 

A Szovátai Tökfesztivál struktúrája sokat változott az első 
kiadás óta, az utóbbi három évben azonban nem történt nagy 

változás, van egy jól bejáratott forgatókönyv, amihez ragasz-
kodnak a szervezők. A közkedvelt, nagy népszerűségnek ör-
vendő programok minden évben ismétlődnek, ide sorolható 
a nyitófelvonulás a 15. Hagyományőrző Mátyás Huszárezred 
kíséretében,  az iskolás és óvodás csoportok díszítése a Ró-
zsák útján és a vendéglátó egységek körüli területeken, zöld-
övezeteken, az állandó foglalkozások – kiállítások, gyerek-
udvar, arcfestés, szabaduló szoba, könyves szekér, kézműves 
vásár – a nyáresti fellépők díjazása, az “Egymillió csillag a 
nélkülözőkért” nevet viselő szolidaritási és adománygyűjtési 
akció, a játszóházas tevékenységek, a tömegfutás, a kézilabda 
kupa, a veterán autó kiállítás, kulturális és szórakoztató mű-
sorok, valamint az esti koncertek. 

Újdonság volt idén, hogy a Petőfi Sándor parkban felállí-
tott színpad helyett a Doina mozi háta mögött kialakított, 
nemrég elkészült amfiteátrumban zajlottak a programok 
egy része, a tökfesztivál apropóján lakták be először a für-
dőváros lakói és az ide látogató vendégek az új, impozáns 
létesítményt. Itt lépett fel péntek este előbb Vincze Lilla, a 
Napoleon Boulevard énekesnője, majd a „magyarok Kop-
pányaként” is emlegetett Vikidál Gyula Liszt Ferenc-díjas 
énekes, színész, a P. Mobil, a Dinamit és a Mobilmánia zene-
karok egykori tagja. 

A nagyszínpadi koncerteknek a rendőrség melletti parko-
ló biztosított helyet. Szombaton a Peron Music Tehetségku-
tatót is megnyert Road of Life rockegyüttes nyitotta meg a 
koncertek sorát. A Farnas Tamás dobos, Maruzsán Sándor 
basszusgitáros, Farnas Fanni énekes, gitáros, Urkon Zoltán 
szólógitáros és Incze Csaba ritmusgitáros alkotta zenekar 
fellépését a Dj Project román formáció követte, végül a gyer-
gyószentmiklósi 4S Street zenekar slágereire tombolt a tö-
meg, a 2018-ban megalakult együttes a hazai pop-rock zene 

Fotó: Ábrahám Szilárd 

Cooltúra
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egyik legfrissebb és legdinamikusabb képviselője. Vasárnap 
a helyi néptáncegyüttes, a Sirülők Néptáncegyüttes és a Tü-
csökraj Népi Zenekar mutatta be műsorát az amfiteátrum-
ban, majd a Maros Művészegyüttes Vízen innen, hegyen túl 
című előadása zárta a 8. Szovátai Tökfesztivált.  

Abban is más volt az idei kiadás, hogy nem csak a Rózsák 
útján található vendéglők finomságait kóstolhatták meg a 
Szovátára látogatók, hanem olyan vendéglátóegységekét is, 
amelyek távolabb működnek, ezáltal sokkal nagyobb volt 
az étel- és italválaszték. A gasztro-sor nevet viselő kezde-
ményezés keretében mintegy 4-5 egység vonult ki standdal 
és kínálta külön erre az alkalomra összeállított menüjét. A 
többféle ízesítéssel elkészített sült húsok mellett töltött ká-
posztát, gulyást és sült gesztenyét is lehetett találni a feszti-
válon, aki tökből készült ínyencséget akart vásárolni, azok-
nak volt fagyi, palacsinta, sütőtökös kávé és más érdekesség. 

A három napos tökfesztivál keretében felavatták az amfite-
átrumot körülölelő zöldövezetet, amit Testvériség parknak 
neveztek el, és emlékköveket helyeztek el Szováta testvértele-
püléseinek címerével, így kapott helyet az említett területen 
Budapest XIII. kerület, Tata, Csopak, Szikszó, Mezőberény, 
Brzesko, Százhalombatta és Sümeg címere.  A testvértelepü-
lések nevei egyben a sétányok neveit is viselik. Az ünnepsé-
gen öt polgármester és delegációja vett részt. 

Az óvodásoknak és iskolásoknak, valamint az őket segítő 
szülőknek, pedagógusoknak külön jár a dicséret, ugyanis 
nekik köszönhető az, hogy kreatív tökös-alkotásaikkal ezút-
tal is sikerült feldíszíteni a várost, és ez által megteremteni 
az őszi fesztiválhoz illő hangulatot. Idén kevesebb hangsúlyt 
fektettek a Virág lakónegyed előtti tér feldíszítésére, cserébe 
viszont sokkal több jutott a fürdőtelepre. Az állat- és mese-
figurák ezúttal is népszerűek volt: cicák, rókák, katicaboga-
rak, Minyonok, Minnie és Mickey egér mind megtalálható 
volt a sétálóutcán, de Angry birds madarak és az „Az” film-
ből ismert bohóc is megjelent tök formában. A varázslények 
közül az unikornisok és a boszorkányok voltak többségben, 
de tökből készült házat és autót is lehetett látni. Volt, aki 
megfestette és mintát rajzolt az alapanyagra, más kifaragta, 
olyan is akadt, aki magokat, esetleg virágot szúrt bele. Iga-
zán színes volt a paletta, minden osztály kapott egy terüle-
tet, ahol kedvére dekorálhatott. Az önkormányzat minden 
évben nagy mennyiségű tököt vásárol, hogy beborítsa vele 
a fesztivál helyszínét. Idén ezer darabot osztottak ki a két 
iskola diákjai között, ötszázat pedig a vendéglátósok szerez-
tek be, utóbbiakat a szállodák, éttermek, panziók környékére 
helyeztek ki.

Felejthetetlen közösségi élmények egy tökéletes hétvége 
keretében, ezt ígértek a szervezők, és bátran kijelenthető, 
hogy aki ellátogatott a tökfesztiválra, meg is kapta mindezt. 
A tavalyi rendkívül jól sikerült kiadás után idén is egy szín-
vonalas rendezvényt sikerült összehozni a szervezőcsapat-
nak, amihez a kellemes őszi időjárás is nagyban hozzájárult. 
A három nap során több ezren fordultak meg Szovátán, a 
legnagyobb tömeget a szombati esti koncertek vonzották.

(szerkesztői megj.: a borítón látható fotók a Szovátai Tök-
fesztivál során készültek) Demény Anett

Németh János: New Europe

Európa múltjára nem büszke.
Kultúrája körme alatt tüske. 

Agysebészeket hoz Afrikából,
véssék ki a szálkát az ujjából.

Mert szégyelli Beethovent s Berliozt,
írót, festőt egy-kettőre kioszt,
neves hazafiak szobrát dönti,
fehér arcát a szégyen elönti.

Ezek mind fehérek. Hát hogy lehet
kihagyni a tám-támot, emberek,
a nagy szimfonikus zenekarból,
karikát fülből, pálcikát orrból?

Elhagyja templomát, orgonáját,
zajszennyezést ontó nagyharangját.

Orgonista-harangozó duett
rappelni fog a müezzin mellett.

Jön a migráns, fiatal és délceg,
papírja nincs, de nem az a lényeg.

Fő, hogy itt van, kínáljuk meg mézzel,
dolgozni fog, zsebre dugott kézzel.

Cooltúra
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Nobel-díj:
Az emberiség legkiemelkedőbb teljesítményeinek elismerése

Az emberiség történetében kevés díj érdemel ki olyan tiszteletet és csodálatot, mint a Nobel-díj. Alapításáról, 
és alapításának körülményeiről novemberben emlékezünk meg.

A Nobel-díj létrejötte az 1895-ös évhez köthető, amikor Alf-
red Nobel (Stockholm, 1833. október 21. – Sanremo, 1896. 
december 10.) svéd kémikus, mérnök és iparmágnás végren-
deletében egy olyan alapítvány létrehozását rendelte el, amely-
ből évente díjakat lehet kiosztani. Nobel életében több külön-
böző területen tevékenykedett, és számos feltalálás fűződik a 
nevéhez, legismertebb talán az 1867-ben feltalált dinamit. No-
bel halálakor hatalmas vagyonnal rendelkezett. Az alapítvány 
létrehozásának elrendelésével arra vágyott, hogy az utókor 
olyan egyéneket jutalmazzon, akik hozzájárulnak a béke meg-
teremtéséhez, az irodalom, a fizika, kémia és orvostudomány 
területén. Mindezt egy meglehetősen ironikus módon, az ala-
pítvány létrehozása által, hiszen nagy részét a dinamit felta-
lálásából származó vagyona felhasználásával finanszírozta, az 
emberiség szolgálatára, békéjére szánva.

A Nobel-díjat évente ítélik oda az alábbi kategóriákban: 
    • Fizika: Azoknak az egyéneknek ítélik oda, akik kiemel-

kedő munkát végeztek a fizikai tudományok területén, új felfe-
dezéseket tettek vagy jelentős hozzájárulást nyújtottak e téren. 

    • Kémia: Azoknak a tudósoknak jár, akik kiváló munkát 
végeztek a kémiai tudományok területén, beleértve az új ve-
gyületek felfedezését, a kémiai folyamatok elméleti megértését 
vagy az analitikai módszerek fejlesztését. 

    • Orvostudomány: Az orvostudományi Nobel-díj a kiváló 
kutatásokért vagy felfedezésekért jár, amelyek jelentős hatást 
gyakoroltak az orvosi gyakorlatra és az egészségügyi ágazat 
fejlődésére. 

    • Irodalom: A Nobel-irodalmi díj azoknak az íróknak ítél-
hető oda, akik kivételes irodalmi munkát végeztek, és jelentős 
hozzájárulást tettek a világirodalomhoz. 

    • Béke: A békedíjat azoknak ítélik oda, akik erőfeszítéseket 
tettek a béke megőrzése és elterjesztése érdekében a világban, 
legyen az konfliktusok megoldása, emberi jogi védelem vagy 

különböző kultúrák közötti párbeszéd előmozdítása.Az alapít-
vány, amelyet Nobel végrendeletében létrehozott, a mai napig 
működik. Az alapítvány kezeli a Nobel-díj pénzügyeit, és éven-
te kiválasztja a díjazottakat azoknak az elképzeléseknek meg-
felelően, amelyeket a hagyaték meghatározott. Mai napig az 
egyik legmagasabb elismerés, amelyet az emberiség kioszthat. 
Azok a tudósok, írók, békeaktivisták és orvosok, akik elnyerik 
ezt a díjat, nemcsak a saját munkájukat, hanem az egész világ 
jövőjét is formálják.

Az első Nobel-díjakat 1901-ben ítélték oda, és azóta világ-
szerte több száz kiemelkedő tudós, író és békeaktivista kapta 
meg ezt a rangos elismerést. Ám ez nem csupán az elismerés és 
a hírnév forrása a kitüntetettek számára, hanem segít további 
finanszírozáshoz juttatnia azokat a kutatásokat és projekteket, 
amelyek a jövőt formálják.

Magyarország büszke lehet arra, hogy több kiváló tudós is ré-
szesült a Nobel-díjban az évek során. Az általuk elért eredmé-
nyek, felfedezések és művészi alkotások nemcsak a saját koru-
kat, hanem az egész világot is gazdagították. Mindannyiuknak 
fontos szerepük volt a magyar tudományos és kulturális örök-
ség formálásában, és emlékük tovább él az utókor számára. Az 
öt legjelentősebb magyar Nobel-díjas:

    • Szent-Györgyi Albert (1893-1986): 1937-ben kapott 
orvosi és élettani Nobel-díjat „a biológiai égésfolyamatok, kü-
lönösképpen a C-vitamin és a fumársav-katalízis szerepének 
terén tett felfedezéseiért.”

    • Hevesy György (1885-1966): 1943-ban kapott kémiai 
Nobel-díjat „az izotópok indikátorként való alkalmazásáért”.

    • Gábor Dénes (1900-1979): 1971-ban kapott fizikai No-
bel-díjat „holografikus módszer feltalálásáért és a kifejlesztésé-
hez való hozzájárulásáért”.

    • Kertész Imre (1929-2016): 2002-ben kapott irodalmi 
Nobel-díjat önéletrajzi ihletésű, a holokausztról és az önkény-
uralomról szóló műveiért. Ő az első magyar író, aki megkapta 
ezt az elismerést és Szent-Györgyi Albert után a második olyan 
magyar Nobel-díjas, aki itthon végzett munkájával érdemelte 
ki ezt.

    • Oláh György (1927-2017): 1994-ben kémiai Nobel-díjat 
kapott „a karbokation kémiához való hozzájárulásáért”.

2023-ban újabb tagokkal bővült a magyar Nobel-díjasok lis-
tája, miután október 2-án bejelentették, hogy Karikó Katalin 
és Drew Weissman érdemelte ki az orvostudományi és élettani 
Nobelt, a koronavírus elleni vakcinák gyors kifejlesztését le-
hetővé tévő mRNS-technológia kifejlesztéséért. Karikó Kata-
lin az első magyar nő, aki ebben az elismerésben részesül. Ám 
a díjazottak listája itt még nem fejeződött be, hiszen rögtön 

Sci-fi
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Kelemen Irénke

október 3-án Krausz Ferenc fizikus megkapta a fizika Nobel-
díjat kutatótársaival, Pierre Augistinivel és Anne L’Hullilierrel 
„az attoszekundumos fényimpulzusokat generáló kísérleti 
módszerekért, amelyekkel az anyag elektrondinamikáját le-
het tanulmányozni”. Ami röviden olyan módszereket takar, 
amelyekkel egy elképzelhetetlenül rövid időintervallum alatt 
az elektronok tulajdonságai és aktivitása megvizsgálható. Az 
életük és munkájuk azt mutatja, hogy minden egyes lépés, 
bármilyen kicsi is, hozzájárulhat a jobb jövőhöz. Az ő példá-
juk inspiráljon minket mindennapjainkban, hogy saját mó-
dunkon szolgáljuk az emberiséget, és hozzájáruljunk a világ 
fejlődéséhez és főként: békéjéhez.

Sci-fi

Zöld küllő (Picus viridis)

Ez a nagy termetű harkály nálunk is él. Több ízben láttam 
a ravatalozó fölötti réten keresgélni. Június első fele volt, 
amikor az út mellett sorakozó magas nyárfákról leszállt a 
rétre, hogy szöcskét, sáskát, hangyát fogjon. Figyelmes ma-
dár, már messziről észrevette az úton járó embereket. Attól 
kezdve szemmel tartotta őket, hadd lássa, mi a szándékuk. 
Ha tíz méternél közelebb kerültek hozzá, nyomban felszállt 
a magas nyárfára.

Ennek a küllőnek a háta olajzöld, a hasoldala zöldesszür-
ke. A hátának alsó fele és a farcsík zöldessárga.

Messziről megvillant kárminpiros sapkája. Közelebbről 
látszott, hogy a fejoldala és a barkója fekete. De a hím széles 
barkója középen kárminpiros.

Erre a madárfajtára is érvényes az a törvény, hogy nász 
idején elfogadtassa magát a tojóval.

Ha a magas fa lombkoronájáról, a rétre száll, rendszerint 
felkutatja a hangyabolyokat, azokat szétdúlja és válogat a 
hangyákból.

A röpte erősen hullámvonalas, így repülés közben is elkü-
löníthető hasonló nagyságú madaraktól.

Csengő „klü-klü-klü” hangját is többször hallottam. Rit-
kábban dobol, mint a tarkaharkály.

Kedveli a lomberdőket, parkokat, ligetekkel tarkított me-
zőgazdasági területeket. Odúját a lombos fák törzsébe vájja. 

Költőink közül Áprily Lajos a Megraboltan című finom-
rajzú, őszi versében sajnálattal írja, hogy a kegyetlen hideg 
megfoszt minket a zöld küllő szemvidító színeitől:

  „… Nem lesznek többé szép, erős színek.
  Nem látom többé késő délután
  napest aranyhídját…
  a hegyoldal zöldülő bokrosát.
  Patakom csillanó ezüst erét,
  A zöld harkály kárminpiros fejét.”
Mi, tapasztalt emberek tudjuk, hogy május elején újra fel-

csendül a zöld küllő hangja, újra megvillan a kárminpiros 
dísze.

Márton Béla

A Szovátai Sportklub Egyesület új szakága a Haidong 
Kumdo, melynek magyar fordítása Koreai kardforgatás. 
Máté Miklós, a Román Haidong Kumdo elnökeként és 
képviselőjeként részt vett Kim Seong alapító és 9 danos 
nagymester szemináriumán, amely Bulgáriában, Szófiá-
ban került megszervezésre. A bulgáriai vezető edző, Victor 
Baytchev, immáron negyedik alkalommal szervezte meg 
ezt a nemzetközi szintű szemináriumot, amelyen kilenc or-
szág képviseltette magát. A szeminárium három napja so-
rán átvételre kerültek a Haedong Kumdo alapjai, továbbá az 
edzések során a kardforgatás különböző elemei gyakorlód-
tak, mint: alapállások, lépések, vágások, formagyakorlatok, 
párban történő vágáskombinációk, bambusz vágása külön-
böző állásokból és nem utolsó sorban légzéstechnikák. A 
nagymester kifejezte a szeminárium során azon szándé-
kát, hogy minél hamarabb kerüljön megszervezésre egy 
szovátai helyszínű szeminárium is. 

Köszönettel tartozunk a Szovátai Önkormányzat támo-
gatásáért és a szovátai civilek, vállalkozók támogatásáért 
és biztatásáért, hiszen mindezek nélkül nem valósulhatott 
volna meg ez a számomra hihetetlen koreai kardforgatói 
szeminárium. Máté Miklós

Új sportág jelent meg Szovátán
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A Sirülők Néptáncegyüt-
tes középcsoportja, vala-
mint a Tücsökraj népi ze-
nekar még júniusban részt 
vett a XII. Dunán innen, 
Tiszán túl Kárpát-meden-
cei Ifjúsági Népművészeti 
Tehetségkutató verseny 
erdélyi elődöntőjén, ahon-
nan mindkét csapat arany 
minősítéssel tért haza, to-
vábbjutóként a Sebestyén 
Márta fővédnökségében 
zajló, Kárpát-medencei 
verseny döntőjére.

Habár a főszervező Borsodi Magyar Közösségek Szövetsé-
ge MENTE Egyesület még nyárára tervezte a döntőt, végül 
szeptemberre halasztották, ezzel tovább fokozva a gyerekek 
izgalmát. Mivel a nyáron is zajlott a tevékenység a zenekar 
és együttes portáján, a döntőre való felkészülés is biztosított 
volt. A tehetségkutató verseny Kárpát-medencei döntőjére 
szeptember 30-án került sor Szárhegyen, ahol a hazai ver-
senyzők mellett színpadra léptek az anyaországi, vajdasági 
elődöntők nyertesei, néptánc, népzene, népdal és népmese 
kategóriában, gyerek- és ifjúsági korosztályban.

A szakmai zsűri által is erős mezőnyként értékelt verse-
nyen a szovátai gyerekek kimagasló eredményt értek el kate-
góriájukban, amellyel nemcsak saját csapatuk nevét, színvo-
nalas munkáját tették ismertté a szakma és a jelenlévő hazai 
és határon túli közönség előtt, hanem városunk hírnevét 
is öregbítették a székelyföldi magyar népi kultúránk nép-
szerűsítésének szolgálatában. A Sirülők Néptáncegyüttes 
vajdaszentiványi koreográfiájával Ezüst minősítést szerzett, 
míg a Tücsökraj népi zenekar, a közönséget is lázba hozó 
küküllőmenti muzsikájával, Arany minősítést érdemelt ki. 

Az értékelésben a zsűri kifejezte örömét és őszinte megbe-
csülését a gyerekek, fiatalok iránt, akik annyi időt, energiát 
fordítanak arra, hogy hagyományaink tiszteletében, azok 
megélésében alkossanak maradandó értékeket, ugyanakkor 
rávilágított arra a nagy igazságra, hogy nem csak mi „őriz-
zük” a hagyományainkat, annál inkább a hagyományok, 
azok megélése őriz meg bennünket a közösségben, az em-
beri-erkölcsi értékeinkben, kulturális örökségünkben, em-
beri kapcsolatainkban.

A nap élményeihez hozzájárult a szárhegyi Lázár-kastély 
meglátogatása is, amelynek kiállítótermeiben visszautaz-
hattunk az időben egészen a 15. századig, majd betekintést 
nyerhettünk a falak közé, ahol a hagyomány szerint Bethlen 

Kárpát-medencei döntőn

Gábor erdélyi fejedelem gyermekeskedett, a 18. században 
megépült lovagterembe, amelyben akkoriban a széki gyűlé-
seket tartották.

Az évekkel ezelőtt beindult és azóta, folyamatosan zajló, 
kitartó szakmai munka gyümölcse látszik érlelődni a gye-
rekek, fiatalok lelkes, kitartó munkája és elért eredményeik 
által. Ugyanakkor talán még ezen is túlmutat, hogy nem-
csak a színpadi koreográfia, versengés bűvölete irányítja 
őket, hanem sokukat „megfertőzte” a népi kultúra szerete-
te, tisztelete, annak a hagyományos életmódnak a keresé-
se, amely közösséget megtartó, megerősítő, jellemformáló 
lehet számukra, közvetett módon pedig az őket támogató 
családok, helyi közösség számára is. 

A gyermekek erőfeszítésein túl köszönet az oktatóknak, 
Miklós Károlynak és Tőkés Lórántnak, a lelkes szülők csa-
patának, valamint Szováta Város Önkormányzatának, amely 
támogatja a kezdeményezés, a tevékenykedés és fejlődés le-
hetőségeit, hogy kis városkánknak ez is egy színfoltja, büsz-
kesége lehessen. Köszönet érte mindenkinek!

Kiss Enikő
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Oktatás világnapi ajándék

Október 5.: az Oktatás Világnapja. Szovátán a tanároknak és tanítóknak idén virágokkal fejezte ki a város ve-
zetősége a háláját. Nekem nem áll módomban megannyi tanárnak virággal adni hálát, de szeretnék megosztani 
egy sikertörténetet önökkel, ezzel ünnepelve az összes pedagógust és munkájukat. 

Gyenge József neve sokaknak ismerős lehet, akinek pedig nem az, tartson velem, és ismerje meg a példamutató 
történetét. 
A tanár úr Szovátán és Sóváradon is egyaránt oktató. De nem 

volt mindig egyértelmű, hogy tanár lesz belőle. Egyetemi évei 
alatt a régészet foglalkoztatta a leginkább, viszont igen hamar rá-
jött, hogy a mesteri képzést nappali tagozaton lehetetlen lenne a 
régészeti munkával párhuzamosan végezni, így komolyabban az 
utolsó egyetemi éve második szemeszterében kezdett el a tanári 
pályán gondolkodni. Így került hát Gyenge József az iskolapa-
dok másik oldalára, és ahogyan ő fogalmazott: „Rövid idő alatt 
annyira megszerettem a tanítást, hogy most már nem tudnám 
magam elképzelni más munkakörben.”

Elsősorban történelmet tanít a diákoknak, de helységtörténelmet 
és a Magyar kisebbség történelme és hagyományai nevű tárgyat is 
ő oktatja, sőt, Sóváradon a VII. osztályban osztályfőnökként is 
tevékenykedik. A korábbiakban csak 5-8-as diákokkal foglalko-
zott, viszont az elmúlt két évben már 9-12-es osztályokban is ta-
nított. Elmondása szerint, ez eleinte nagy kihívásnak bizonyult, 
hiszen nagyon sokáig csak kisebb gyerekekkel foglalkozott, sőt 
az egész tanári pályát miattuk szerette meg, és ha kizárólag na-
gyobb diákokkal foglalkozhatna, akkor is mindig vágyakozna 
vissza a kisebbekhez: „a kisebb diákok sokkal motiváltabbak, 
mondhatnám, hogy még magukba szívják az átadott informá-
ciókat. Másodsorban a kisebb diákoknak még nincs kifejlődve 
olyan erősen az érdeklődési körük, így jó módszerekkel köny-
nyebben megragadhatjuk a figyelmüket, és felkelthetjük a tan-
tárgyunk iránti érdeklődésüket, megszerettetve velük azt a tudo-
mányt, amelyet tanítunk számukra, ezáltal sarkallva őket, hogy 
önerőből csupán kíváncsiságból is fejlesszék magukat.”

Ami viszont szerintem különösen érdekes az ő történetében az 
az, hogy 2021-től már doktori címmel is rendelkezik. Így tehát 
bocsássák meg nekem, hogy az előző két esetben elmulasztottam 
a doktori címet jelző „dr.” rövidítést a neve elől, feláldoztam őket 
a ’meglepetés erejének’ oltárán. Tehát: dr. Gyenge József a dokto-
ri disszertációját Episcopul Márton Áron: Rezistență și Martiraj. 
Implicații internaționale címmel írta meg. Megkértem, hogy 
meséljen röviden a dolgozatáról egy laikusnak, és szeretném 
megosztani önökkel is, hogy mivel foglalkozott a kutatásai so-
rán. „A dolgozatom főleg a C.N.S.A.S. és a Gyulafehérvári érsek-
ség levéltári adataira támaszkodik, Márton Áron és a Katolikus 
Egyház személyén keresztül bemutatja a két világháború közti 
erdélyi magyarság helyzetét, a második világháború megpró-
báltatásait, a kommunista rezsim által elkövetett atrocitásokat, 
lehallgatásokat, kirakatpereket és a teljes elnyomást.” Mikor a 
motivációjáról kérdeztem, azt felelte, hogy számára, erdélyi ma-
gyar katolikusként, evidens volt, kötelességének érezte a térség 
valamilyen területén kutatni, valami újat szeretett volna nyújtani 
a közösségünknek. Megjegyezte azt is, hogy nem sokan tudják 

róla, hogy megszerezte a doktori címet, így ezen cikk apropója 
többek közt ez is: fontosnak tartom megismerni az ő történetét, 
hiszen valódi elhivatottságra utal ilyen méretű kutatások után 
visszatérni a kisebb gyerekek tanításához, különleges elkötelező-
désnek tartom. 

A tanár úr elhivatottságáról az is árulkodik, hogy a pedagógusi 
mivolta nem merül ki az iskola falain belüli tevékenységek elvég-
zésében, számos alternatív, de történelemhez kapcsolható elfog-
laltságot is szervez(ett) és kínál(t) a diákoknak: „ilyen volt régen 
a Hérodotosz történelmi csoport, amelyben hetente kétszer kap-
tak a diákok legendákat vagy történelmi eseményeket és kérdése-
ket, amelyekre minél gyorsabban kellett válaszolniuk. Ezen kívül 
játékos délutáni tevékenységek, versenyekre való felkészülések, 
a ,,Rapsónné unokái’’ csoportos tevékenység, és a Hajdú Aletta 
tanárnővel közösen irányított tavaly nyáron, heti egy alkalom-
mal megrendezett ,,Viking Tábor’’, amely az idén újra indul heti 
egy alkalommal, jövő hónaptól kezdődően. Ezen tevékenységek 
nagy részben történelmi tematikájúak, azonban nagy hangsúlyt 
fektetek mindig a csapatszellem, az érzelmi intelligencia és az ál-
talános műveltség fejlesztésére is.” – mesélte dr. Gyenge József. 

Ezek hallatán, leendő tanárpalántaként, kíváncsi lettem arra is, 
hogy hogyan alakul egy iskolai tanóra a tanár úrnál. Megtudtam, 
hogy fontosnak tartja az új didaktikai módszerek alkalmazását, 
és ezeket az órán belül mindig igyekszik a diákok igényeihez 
igazítva improvizálni. Úgy gondolja, hogy a diákjai szeretetét 
„a következetességgel, a történelem iránti szeretetével, az irán-
tuk mutatott szeretettel, a közös tevékenységekkel, a didaktikai 
játékokkal és a szüneteken velük való társalgással” nyerte el, és 
pedagógiai tanulmányaim ismeretében: ezzel egyet is értek. 

Az utolsó kérdésemet nem csupán öncélúan tettem fel, úgy 
gondolom, hogy a jó példát követni kell, akár megreformálni és 
még jobbat alkotni belőle, így egy tanácsot kértem a tanár úrtól:

- Mit javasol egy leendő pedagógusnak?
- Soha ne felejtse el, hogy egyszer Ő is volt diák, ne hagyja el-

veszni magában a gyermeki énjét, használjon az új generációk 
igényei szerinti módszereket, szeresse a diákokat, a hivatását, és 
minden körülmény közt: legyen következetes.

Dr. Gyenge József példája csupán egy a sokból, különleges tör-
ténete végett őt emeltem most ki. Engem ugyan sosem tanított, 
de tanított rengeteg más, pedagógiailag jól képzett, elhivatott, a 
szakmájában jártas, és nem utolsó sorban emberséges tanár, akik 
közül a legtöbben Szovátán tanítanak most is. Legyünk értük 
hálásak. Én az vagyok. Köszönöm mindannyiuknak a munkáju-
kat, és köszönöm minden más tanár, tanító és óvodapedagógus 
munkáját is. 

Szász Bernadett
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Közép-erdélyi régió nőszövetségi találkozója Szovátán

Hatvankilenc gyülekezetből mintegy 450-en vettek részt a Görgényi, Küküllői, Maros-mezőségi és Marosi 
egyházmegyéket magában foglaló közép-erdélyi régió nőszövetségi találkozóján. Az esemény célja az Ige hall-
gatása, a közös imádság és éneklés, valamint a közösség erősítése volt.

Az Erdélyi Református Nőszövetség közép-erdélyi régió 
találkozóját évente szokták megtartani a négy egyházmegye 
valamelyikében, mivel Szovátán van a Küküllői Református 
Egyházmegye egyik legnagyobb temploma, ezért idén a für-
dőváros volt a házigazdája a nagyszabású eseménynek októ-
ber 7-én.

A program reggel kilenc órakor vette kezdetét, sorra érkez-
tek a gyülekezetek képviselői a szovátai református templom-
hoz, itt a helyi nőszövetség fogadta a vendégeket, megtörtént 
a regisztrálás, illetve az istentiszteletet megelőzően még volt 
idő ismerkedni, beszélgetni. Az egyházmegyei nőszövetségek 
zászlóinak felvonulása után Nagy Tamás Emese istvánházi 
református lelkipásztor volt a szolgálatvégző, az istentisztelet 
után az esperes köszöntése, majd a szovátai egyházközség be-
mutatása következett, utóbbit Baczoni Szilárdka Kata lelkész-
nő vállalta fel. Egy rövid szünet és szeretetvendégség után 
Sógor Gyöngyvér, a Benedek Elek Pedagógiai Intézet vallás-
tanára tartott egy nagyon érdekes és hasznost előadást a nő-
szövetségi tagoknak életöröm témában, amelyet egy kiscso-
portos beszélgetés követett. A program zárásaként meghívták 
a konferencián résztvevőket egy finom ebédre Sóváradra. 

A konferencia egyik érdekessége, hogy a nőszövetség min-
den évben kiválaszt egy vezérigét, ami köré csoportosítják a 
programokat, tevékenységeket. Idén a következő igére esett a 
választás: „….az én örömöm legyen bennetek, és örömötök 
teljes legyen.” (János 15,11)

A szovátai nőszövetség 1995 novemberében indult újra, je-
lenleg 35-40 aktív tagja van. Több éves rendezvénye is van, 
ezek közül érdemes megemlíteni a Kárpát-medencei imana-
pot, a Nők világnapját, a marosvásárhelyi öregotthonba évi 
rendszerességgel vittek édesség csomagokat, 90-100 darabot, 
karácsony alkalmával gyerekeknek készítettek meglepetése-
ket, háromévente nőszövetségi tanulmányi kirándulásokat, 
húsz éven keresztül pedig jótékonysági farsangi bált szervez-
tek, az itt befolyt összeget templomoknak, egyházi intézmé-
nyeknek adományozták, volt, hogy a bajbajutottakon segí-
tettek. A jótékonysági eseménysorozat hagyományát végül a 
Covid járvány félbeszakította. A nőszövetségnek köszönhe-
tő a központi templomban található kézimunka, illetve két 
darab csillár is. A nőszövetség soron következő eseménye a 

Bonyhai kastélynapra való látogatás lesz október 28-án, ezt 
követően készülnek a Kárpát-medencei imanapra, illetve 
idén is fognak csomagokat készíteni az adventi időszakban 
a gyerekeknek. 

Nőszövetségi tagnak lenni több okból is jó, vallják, egyrészt 
azért, mert nagyszerű érzés egy közösségnek a tagja lenni, jó 
találkozni a hasonló gondolkodású ismerősökkel a bibliaórák 
és egyéb rendezvények keretében, mert örömmel tölti el őket 
az Ige tanulmányozása, az éneklés, a közös szolgálat. Sokat 
kirándulnak, viccelődnek, szeretetszolgálatot végeznek és 
adományoznak. Névnapok alkalmával mindig felköszöntik 
egymást, tudtuk meg Dénes Magdolnától, a Szovátai Refor-
mátus Egyházközség Nőszövetségének elnökétől. 

A nőszövetségnek külön mottója is van: „Együtt sírunk, ne-
vetünk, és egymás terhét hordozzuk”.

Demény Anett

Cooltúra


